فقه آيات الأحكام

من كتاب "المجموع" للإمام النووي [ت: ٢٧٦هـ] الآية (٦) من سورة "المائدة" جمعاً ودراسة

ندى خالد عبد الله السقاف

المشرف:

د: فاطمة بنت عويض الجلسي

المستخلص

الحمد لله والصلاة والسلام على رسول الله، أما بعد.

فإن هذه الرسالة هي جزء من مشروع آيات الأحكام من كتاب "المجموع" للإمام النووي رحمه الله- جمعاً ودراسةً، وقد درست فيها الآية السادسة من سورة المائدة، وقد انتظمت الرسالة في مقدمة، وثلاثة مباحث، وخاتمة:

أما المبحث الأول: فجعاته في التعريف بآيات الأحكام، ومعنى التفسير الفقهي، والمصنفات المؤلفة في ذلك.

أما المبحث الثاني: فذكرت فيه التعريف بالإمام النووي، وكتابه "المجموع".

أما المبحث الثالث: فجعلته في دراسة الآية السادسة من سورة المائدة، التي احتوت على إحدى وثلاثين مسألة من مسائل الطهارة. درستها دراسة فقهية مقارنة بين المذاهب الفقهية الأربعة، مع توثيق أقوالهم من كتبهم المعتمدة.

وقد خَلصت من ذلك إلى عدد من النتائج، أهمها: أصالة التفسير الفقهي، حيث إنه ليس وليد القرون المتأخرة، بل قد وُجِدَ منذ عهد الرسول عندما كان يُبيّن فقه الآيات لصحابته في كتاب المجموع للنووي لا يُعد كتاباً في الفقه الشافعي فحسب، بل هو كتاب جامعٌ للفقه المقارن بالإضافة إلى عدد من الفنون من علم الحديث وعلم الرجال واللغة كما يظهر فيما احتوته الآية من أحكام الطهارة الرحمة بالعباد ومراعاة الشريعة الإسلامية لمقصد رفع الحرج عنهم. ويظهر أيضاً أن من أهم أسباب الخلاف في الأحكام الفقهية: التعارض الظاهري بين الأحاديث الواردة عن الرسول في واختلاف الفقهاء في القواعد الأصولية.

ومن أبرز التوصيات: العناية بكتب الإمام النووي عامةً والمجموع خاصةً. وتوجيه المُربيّن إلى ربط الناشئين بآيات الأحكام عند بيان الأحكام الشرعيّة؛ ليحصل التوقير للأحكام الفقهية في نفوسهم. والتنبيه على ضرورة العودة إلى كتاب الله في جميع شؤون الحي

The Jurisprudence of the Quranic verses of Rules

from Imam Nawawi's al-Majmu'

surat Al-Ma'idah [Verse 6]

collection and study

Nada Khaled Al saggaf

Supervisor:

Fatemah Al jelse

Abstract

All praise be to Allah, and peace and blessings of Allah be upon His Messenger.

This thesis is part of the project about the verses on rulings from the Book (Al-Majmoue by Imam An-Nawawi - may Allah have mercy on him – a compilation and study endeavour. In it, I have studied verse (6) of Chapter 'Al-Maaedah' (The Table). The thesis includes: An Introduction, three Topics and a Conclusion.

<u>Topic One</u>: I have assigned it to introducing the verses on rulings and the meaning of the jurisprudential exegesis and the literature written about that.

<u>Topic Two</u>: In which I have introduced Imam Nawawi and his book (Al-Majmoue).

As for <u>Topic Three</u>, I have dedicated it to studying verse (6) of Chapter Al-Maaedah, which contains 30 questions concerning purification. The study was a jurisprudential comparative one among the four schools of jurisprudence with documenting their statements from their approved books.

From this study, I have reached a number of conclusions, the most important of which are:

- The originality of the jurisprudential exegesis (explanation) as it is not the outcome of recent generations; rather, it had existed since the Prophet's time when he (PBUH) used to explain to his companions the jurisprudential aspects of the verses.
- An-Nawawi's book (Al-Majmoue) is not only considered a book on the Shafei school of jurisprudence, it is also a compilation book of comparative jurisprudence in addition to a number of sciences, such as the science of Hadith, the science of Men, and the science of linguistics, as shown in what the verse contains of purification's rules that reflect Allah's mercy upon His servants and the Islamic Sharia's (Law) consideration of the purpose of alleviating difficulties for them. It also appears that one of the major causes of disagreement in the jurisprudential rules is the ostensible conflict between the hadiths narrated from the Prophet and the jurists' differences over the fundamental rules. Among the prominent recommendations are: To take care of Imam Nawawi's books in general, and his book (Al-Majmoue) in particular- To direct educators towards linking the young generation to the verses on rulings when explaining the Islamic legal rules so that due veneration is instilled into their minds regarding the jurisprudential judgements - To divert the attention to the necessity of returning to the Book of Allah in all life's affairs.